
باشگاه استقلال سرانجام بعد از دو فصل غیبت در تورنمنت های آسیایی به 
یافت مجوز حرفه ای دوباره به آسیا بازگشت تا این بازگشت مقارن  دلیل عدم در
با برگزاری اولین دوره لیگ نخبگان با حضور 24 باشگاه مطرح قاره باشد. در هر 
صورت مسئولان این باشگاه که در عین شایستگی در دو فصل گذشته حضور 
در رقابت های بین المللی را از دست داده بودند در فصل گذشته همه تلاش 
خود را به خرج دادند تا این اتفاق برای سومین سال پیاپی تکرار نشود. در هر 
صورت به جز تبعات مادی و معنوی و فروکش کردن شور و نشاط اجتماعی در 
، این مساله می توانست تبعات حقوقی در  میان بخشی از جامعه فوتبال کشور
زمینه فعالیت در فوتبال حرفه ای را نیز برای باشگاه استقلال ایجاد کند و حتی 
گفته می شد ممکن است خطر سقوط به دسته پایین تر هم آنها را تهدید کند. 
با همه این تفاصیل در هر صورت اســـتقلال در ســـومین فصل مجوز آســـیایی 
یادی وجود داشته، این  یافت کرد، هرچند در این مسیر مشکلات ز خود را در
درحالی اســـت که فعلا پروســـه کســـب مجوز حرفه ای استقلالی ها برای فصل 

بعدی با وقفه مواجه شده است!

 هیچ زیرساخت اطلاعاتی نداشتیم
ســـیدعلی میرغفـــاری، افســـر مجـــوز حرفـــه ای این باشـــگاه در ایـــن زمینه به 
»فرهیختگان« گفت: »ما از دو هفته مانده به مهلت اولیه معیار پرسنلی کار 
را آغاز کردیم. درهرصورت این باشگاه چون دوسال مجوز نگرفته نبود ما هیچ 
زیرســـاخت اطلاعاتی نداشـــتیم اما با کمک دوستان توانستیم باتجربه ای که 
تی در مباحث  داشـــتیم، این کار را به ســـرانجام برســـانیم. در این بین مشـــکلا
حقوقی، مالی و اســـتادیوم و زیرســـاخت ها این اتفاق افتاد اما مهم این است 
، ســـه ماه آینده دوباره این پروســـه آغاز  که الان این مجوز را گرفته ایم اما طی دو
می شـــود و تمامی مدارک برای کســـب این مجوز از ابتدا باید مورد بررســـی قرار 
گیرد و سپس بارگذاری شود. البته در این بین مهم ترین بحث به عدم مالکیت 
مشترک باشگاه ها مربوط می شد که این امر صورت گرفته اما مدارکی که باید 
از ســـوی هلدینگ خلیج فارس به عنوان مالکان جدید باشـــگاه دوباره آنها را 
آپلود کرده و تاییدیه آن را بگیریم، این خود یک پروسه دیگر است. این درحالی 
است که دو ماهی از واگذار شدن استقلال به این هلدینگ سپری می شود اما 
اراده مشـــهودی در این خصوص که پروســـه مجوز حرفه ای باشگاه برای فصل 
بعدی باید به سرعت استارت بخورد، شاهد نیستیم و تنها یک جلسه در این 

زمینه برگزار شده و بعد از آن هم اتفاق جدیدی نیفتاده است.«

 استقلال یک تیم است، نه یک باشگاه!
وی ادامـــه داد: »بنابرایـــن مهم اســـت هرچه زودتر مدیران جدید باشـــگاه- که 
قرار است اعضای هیات مدیره این باشگاه را تشکیل دهند و مدیرعامل این 
باشگاه منصوب شود- با ثبات مدیریتی بهتری بتوانند زیرساخت های لازم را 
اصلاح یا ایجاد کنند. مباحث پرسنلی و زیرساخت منابع انسانی در باشگاه 
استقلال بسیار ضعیف است و ما عملا یک باشگاه نیستیم و یک تیم محسوب 
می شویم و برای باشگاه شدن با استانداردهای مشخص این مجوز حرفه ای 
را می دهند. الان یک ماه اســـت که لیگ تمام شـــده و اراده ای را برای برطرف 
کردن خلأ و ضعف های موجود و تکمیل کردن زیرساخت های پرسنلی و منابع 

، ســـه نفر مجوز حرفه ای استقلال را در فصل  انســـانی عملا نمی بینیم. ما با دو
گذشته جمع کردیم و به نظرم کار بزرگی را انجام دادیم. فقط تا این حد بدانید 
که اصلا قرارداد مربیان ما در رده های پایه در باشگاه وجود نداشت. در حوزه 
یکنان و  جوانان هم اصلا هیچ چیزی نداشتیم نه برنامه ای بود و نه قرارداد باز

کادر وجود داشت و در این حوزه ما هیچ چیزی نداشتیم.«

 ضرر نگرفتن مجوز حرفه ای فراتر از تصور است
افســـر مجوز حرفه ای باشـــگاه اســـتقلال درباره اینکه به نظر می رســـید برخی 
شیطنت ها ایجاد می شد تا این باشگاه برای سومین فصل هم نتواند این مجوز 
کید کرد: »در ماه آخر خیلی تلاش کردیم که معیارهایی را در بخش  را بگیرد، تا
مالی و حقوقی بارگذاری کنیم و دوستان در فدراسیون هم خیلی کمک کردند. 
یان های مادی و معنوی که ســـرخابی ها نتوانند مجوز را  درهرصورت ضرر و ز
بگیرند خیلی بیشـــتر از آن اســـت که تصور می شـــود. همین حالا باشـــگاه ها 
یافت کرده اند و برای هر  فقـــط 800 هـــزار دلار به عنوان ورودیه لیگ نخبگان در
برد و هر سفر و صعود به هر مرحله بالاتر هم مبلغ مجزایی درنظر گرفته شده 
است و شرایط مالی خوبی را برای باشگاه ها ایجاد می کند یا می تواند  انگیزه 
یکنان برای اینکـــه خود را به معرض نمایش بگذارند- به  خاصـــی را- بـــرای باز
وجود بیاورد. اینها برای باشگاهی مثل استقلال در دوسال مغفول مانده بود. 
درهرصورت شیطنت هایی هم صورت می گرفت؛ چراکه نگرفتن مجوز حرفه ای 
برای یک سری اشخاص می توانست منافعی داشته باشد که خدا را شکر این 

اتفاق نیفتاد و توانستیم این مهم را به سرانجام برسانیم.« 

 پیشنهادهایی برای تغییرات در برخی شاخص های 
مجوز حرفه ای

میرغفاری به تازگی طرحی 10بندی را به شرح به فدراسیون پیشنهاد داده تا در 

یافت مجوز حرفه ای باشگاه تغییراتی در برخی شاخص ها در  راستای پروسه در
یافت این مجوز صورت گیرد. در این طرح خطاب  جهت تسریع و بهبود در در
به تاج آمده است: »همان طور که مستحضر می باشید اخذ مجوز حرفه ای برای 
باشـــگاه ها در ســـال های اخیر بیش از پیش با اهمیت شـــده اســـت و مدیران 
باشـــگاه ها اخذ آن را یکی از دســـتاوردهای های مهم در ســـال مدیریت خود 
قلمداد می کنند و تلاش خود را برای بهبود کاستی ها در این امر قرار می دهند. 
اما به نظر می رسد تغییرات در برخی موارد شاخص ها و معیارها نیازمند تامل 
و تفکر و همچنین جلسات همفکری بیشتر می باشد که با عنایت به تجربه و 
درک؛ پیشنهادات و انتقادات مدنظر به شرح ذیل خدمت تان ارائه می گردد.«

در برخی از تیم های لیگ برتری و لیگ دسته اولی مدیران عامل  از داوران بازنشسته به عنوان مشاور داوری بهره می برند. در قوانین 1
کید  و مقررات فیفا به موضوع یکپارچگی و یکنواختی در فوتبال )Integrity( تا
یادی شده است. لذا پیشنهاد می گردد در راستای اصل یکپارچگی  بسیار ز
و بـــازی جوانمردانـــه در فوتبال و ارتقای ســـطح دانش داوری تیم ها به صورت 
مستمر در مجوز حرفه ای بخش مشاور داوری با لحاظ وظایف و شرح شغل 

اضافه گردد. 
الزامی کردن داشـــتن تیم بزرگســـالان بانوان در لیگ های کشـــور  بدون در نظر گرفتن شـــرایط زیرســـاختی کشـــور در حوزه بانوان 2
تصویب شـــده اســـت. لذا بهتر بود در ابتدا الزام نمودن باشگاه ها در تاسیس 
کادمی یا مدارس فوتبال بانوان و سپس برای سال دوم ایجاد رده های نوجوانان  آ
و برای سال های بعد جوانان و امید و سپس بزرگسالان طبق یک برنامه مدون 
کادمی خود، پرورش  یکنان آ چهار تا شش ساله مقرر شده و تیم ها با داشتن باز
ی مســـابقات بانوان در باشـــگاه ها به  مربی و ایجاد ســـخت افزار ها برای برگزار
تیم بزرگســـالان در لیگ کشـــور می رســـیدند در غیر این صورت قطعا در سال 
( با افزایش  ، دســـته های اول، دو و ســـه کشـــور جدید در لیگ های بانوان )برتر

کیفیت در  یکن با یکنـــان به خاطر کمبود مربـــی و باز قیمـــت امتیـــاز تیم و باز
کشور روبه رو خواهیم بود. 

بـــا توجـــه به مشـــکلات عدیـــده در حـــوزه کـــودکان و نوجوانان و  کیـــد موکـــد فیفـــا بـــه مســـاله حفاظت از کـــودکان 3  همچنیـــن تا
)Child safe Guarding( در ورزش فوتبال بهتر بود داشـــتن افســـر حفاظت از 
کودکان در باشـــگاه ها و هیات های فوتبال الزامی شـــده و با برنامه ریزی برای 
گاهی و در  آمـــوزش خانواده هـــا و مربیـــان و نظارت کامل در این بخش باعث آ

ادامه امنیت کودکان و نوجوانان بشویم. 
 )Team Manager(یکی از مهم ترین ارکان روی نیمکت مدیر تیم هســـت که این افراد همیشـــه در مســـابقات FIFAو AFC جزء 4
الزامات اصلی حضور روی نیمکت هستند لذا اضافه شدن مدیر تیم به معیار 

P نیز پیشنهاد می گردد. 
ی در ســـامانه Clas باید ترجمه  تمامـــی مـــدارک جهـــت بارگذار شده باشد، اما برخی مدارک توسط فدراسیون و سازمان لیگ 5
تولید می شـــود پس بهتر اســـت به صورت لاتین نگارش و به باشـــگاه ها ارائه 
گردد تا از هزینه های اضافی جلوگیری شود. به طور مثال کارت های مسابقات 
صادره توسط سازمان لیگ که می تواند بارکددار شود )زبان انگلیسی در بارکد 
دوم ارائه شـــود( یا ســـایر مدارک و نامه های صادره توســـط فدراسیون فوتبال و 
یکنان و کادر به صورت  سازمان لیگ. همچنین الزام نگارش قراردادهای باز

دوزبانه. 
نقش مدیرفنی Technical Director در فوتبال کشور ما کم اهمیت  یـــا بی اهمیت اســـت، درصورتی که در فوتبال نوین دنیا فلســـفه 6
یاد و داشتن تحصیلات عالیه منجر  فوتبال باشگاه توسط این افراد با سابقه ز
بـــه نقش آفرینـــی در توســـعه فوتبال می شـــود. همچنین مدیر فنی در باشـــگاه 
بالاترین فرد فنی به شمار می رود اما در برخی باشگاه ها مدیر فنی معرفی شده 
خود کمک مربی دوم یا سوم تیم بزرگسالان هستند یا در مناصب دیگر مشغول 
. لذا ایجاد برخی محدودیت ها مثل اینکه مدیر فنی نمی تواند خودش  به کار
کمک مربی یا سمتی دیگر فنی یا پست های دیگر تعریف شده در تیم داشته 
گانه برای مدیران فنی در کمیته  باشد و همچنین ایجاد سرفصل آموزشی جدا

آموزش کشور پیشنهاد می گردد. 
ضعف فوتبال ایران در نداشـــتن مربیان آنالیزور کاملا حرفه ای  به چشم می خورد لذا پیشنهاد می گردد در سطح B معیار پرسنلی 7

نقش آنالیزور در جهت بااهمیت شدن موضوع گنجانده شود. 
برخی شـــرایط در داشـــتن مدارک مربیگری PRO License برای  سرمربیان لیگ برتر یا مدارک مربی دروازه بانان و بدنسازی نیازمند 8
بررســـی اســـت که آیا در کشـــور در ســـال های اخیر چند کلاس مربیگری پرو یا 
سطوح مختلف دروازه بانی یا بدنسازی تشکیل شده است. همچنین یکی از 
مواردی که طی چندین ســـال گذشـــته وقت باشگاه ها و فدراسیون را گرفته به 
مکاتبه با AFC برای تایید مدرک مربیگری A به جای پرو مربوط می شود )بالغ 
بر حدود 70-60 درصد سرمربیان شاغل در لیگ برتر مدرک پرولایسنس ندارند.( 

لذا بررسی این موضوع و سپس اقدام لازم پیشنهاد می گردد. 
شایسته است در انتهای هر فصل فوتبالی یک گواهینامه یا یک  نماد مجوز حرفه ای با درج سال به باشگاه هایی که توانسته اند 9

مجوز حرفه ای AFC یا ملی را اخذ نمایند تعلق گیرد. 
کادمی توسط باشگاه ها نیز جزء مواردی است  الزام اخذ مجوز آ که به توسعه پایدار فوتبال پایه کمک شایانی خواهد کرد. 10

مسابقات تیراندازی با کمان کسب سهمیه المپیک درحالی در آنتالیای 
ترکیه برگزار شد که مبینا فلاح با یک تیر سه نشان زد. او با کسب مدال 
نقره توانســـت رکورد ریکرو ایران را جابه جا کند و از همه مهم تر ســـهمیه 
المپیک را از آن خود کند تا حالا مبینا فلاح تنها کماندار ایران در پاریس 
باشد و با اراده او تیروکمان ایران المپیکی شده باشد. این درحالی است 
که رکوردشکنی و مدال نقره او در جریان حواشی مسابقات تیروکمان گم 
شد و این افتخارآفرینی کمتر دیده شد. او در گفت وگو با »فرهیختگان« 
تاکید کرد برای کســـب نتیجه خوب در المپیک، مســـئولان باید به وعده 
پاداشی که داده اند عمل کنند تا او بتواند کمان مناسبی برای حضور در 
المپیک تهیه کند و دغدغه دیگری غیر از کسب مدال و عملکرد خوب 

در پاریس نداشته باشد. 

مســـابقات ترکیه چطور بود؟ مدال نقره مســـابقات را گرفتید و ســـهمیه المپیک 
پاریس را هم از آن خود کردید. 

من نزدیک به 10 سال و شاید کمی بیشتر است که در رشته تیروکمان فعالیت 
می کنـــم. از ســـال 95 بـــه اردوهـــای تیم ملی رفتم اما الان دو ســـال اســـت که به 
صورت مداوم با مربی کره ای تمرین می کنیم و اردوهایمان قطع نشده تا برای 

این مسابقه در نهایت آمادگی باشیم. مسیر خیلی سخت و پر فراز و نشیبی 
بود اما با اراده برای هدفی که داشـــتم جنگیدم و درنهایت توانســـتم به سهمیه 
المپیک برسم. امیدوارم که در ادامه مسیر هم بتوانم تمرینات را به خوبی ادامه 

دهم تا در المپیک هم عملکرد مناسبی داشته باشم. 

و البته یک رکوردشکنی هم در مسابقات داشتید. 
بله رکورد ایران بعد از حدود 7 سال شکسته شد و رکورد را 6 امتیاز ارتقا دادم. 

الان تنها کمان دار ایران هستید که موفق به کسب سهمیه شدید. این مساله کار 
را برای شما سخت می کند؟

بله، دقیقا همین طور است. کار خیلی سخت می شود چون هم تیمی های من 
نیستند و فقط می توانم در مسابقات انفرادی رقابت کنم. در میکس و تیمی 
شانس مدال ندارم و فقط در بخش انفرادی شانس مدال دارم. این کار را سخت 
می کند و از طرفی اینکه تنها نماینده تیروکمان ایران هستم، انتظارات را از من 
بالا می برد و عملکرد من به عنوان تیم ایران شناخته می شود که واقعا امیدوارم 

و تلاش می کنم که نماینده خوبی برای کشورم باشم. 

اوضاع و شرایط تمرینات چطور است؟ کمتر از یک ماه به المپیک باقی مانده 
است. 

اردوی مـــا از روز جمعـــه شـــروع می شـــود و تـــا روز اعزام دائما در اردو هســـتیم و 
تمرین می کنیم. تمام سعی و تلاشم را می کنم که بتوانم نتیجه خوبی بگیرم و 

نتیجه ای ثبت کنم که در شـــأن ایران و ایرانی باشـــد و امیدوارم که این اتفاق 
بیفتد. البته مسیر خیلی سختی پیش روی من است. ما تا امروز در المپیک 
در رشـــته تیراندازی با کمان حرفی برای گفتن نداشـــته ایم اما الان می خواهیم 
یـــس برویم و واقعا هم از لحـــاظ روانی و هم از لحاظ  یخ ســـازی بـــه پار بـــرای تار
جسمی کار بسیار سختی دارم اما امیدوارم بتوانم از پس این مرحله هم برآیم 

و اتفاق های خوبی برای خودم و کشورم بیفتد. 

مســـئولان تـــا ایـــن لحظه و در زمانی که یک ماه بـــه المپیک باقی مانده، 
حمایتی از شما داشته اند؟ پاداشی که قولش را داده بودند، پرداخت شد؟

به من قول پاداش داده اند و امیدوارم که پای قول شان بمانند و آن را عملی 
کنند. چون رشـــته ما رشـــته تجهیزات محور اســـت و تجهیزات و ابزار 

نقـــش کلیـــدی و مهمی در تیراندازی با کمـــان دارد. تامین کمانی 
یاد و  که در المپیک بتواند انتظار ما را برآورده کند، واقعا هزینه ز
ســـنگینی دارد و این از عهده من واقعا خارج اســـت و همت و 
کمک مســـئولان را می طلبد که بتوانم کمان را تهیه کنم. از آنجا 

کـــه هیـــچ فرصتـــی تا المپیک نمانـــده، امیدوارم این پول به دســـتم 
برســـد و بتوانم کمان را تهیه کنم. امیدوارم کمک و پاداش آنها به موقع باشـــد 
چون بعد از المپیک به درد من نمی خورد و فایده ای ندارد، می شود مصداق 
همان نوش دارو بعد از مرگ سهراب. کاش همه چیز خوب پیش رود و قبل از 
المپیک از ســـمت مســـئولان اتفاق های خوبی بیفتد تا دغدغه  دیگری غیر از 

یس نداشته باشم.  کسب مدال و نتیجه گیری خوب در المپیک پار

افسر مجوز حرفه ای استقلال در گفت وگو با »فرهیختگان«: اصلا قرارداد مربیان در  رده های پایه در باشگاه وجود نداشت!

برخی شیطنت می کردند چون نگرفتن مجوز برایشان منفعت داشت

مبینا فلاح در گفت وگو با »فرهیختگان«: مسئولان به وعده های خود عمل کنند تا  کمان تهیه کنم

برای تاریخ سازی به المپیک پاریس می روم
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محمدرضا حاجی عبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

یگانه عصاری
خبرنگار

مشکلی که به دست صداوسیما حل می شود

امضای قرارداد  VARبه زودی
فدراسیون فوتبال برای وارد کردن تجهیزات ویدئویی به فوتبال کشورمان از دولت سیزدهم کمک گرفت و چند ماه پیش بود که به اعتبار مصوبه هیات 
، اعتبار مورد نظر )حدود 110 میلیارد تومان( در اختیار شرکت توسعه تجهیز قرار گرفت تا آن را با طی شدن  دولت و دستور معاون اول رئیس جمهور
مراحل اداری اش به حساب فدراسیون جهت وارد کردن تجهیزات ویدئویی واریز کند. تقریبا سه هفته پیش بود که مدیر بین الملل فدراسیون فوتبال 
اعلام کرد چون این پول توسط شرکت توسعه و تجهیز در اختیار فدراسیون قرار نگرفته، نمی توانند فصل جدید رقابت های لیگ را با VAR آغاز کنند. 
در همین راستا نیز وزیر ورزش مداخله کرد و از شرکت توسعه و تجهیز خواست ظرف دو هفته مقدمات لازم را برای ورود تجهیزات ویدئویی فراهم 
کند. در حال حاضر سه هفته از مصاحبه وزیر گذشته و پیگیری های ما نشان داد از قرار معلوم هنوز این پول به حساب فدراسیون نیامده است. در 
همین راستا باخبر شدیم از آنجا که برای وارد کردن تجهیزات ویدئویی باید قراردادی بین شرکت توسعه و تجهیز با فدراسیون بسته شود و در کنار آن 
نیز این مساله در صداوسیما کارشناسی شود، موضوع زمانبر شد. طبق خبرهای دریافتی بخش اعظم از این مراحل انجام شده و اگر اتفاق خاصی رخ 
ندهد این انتقال پول به زودی نهایی شده و فدراسیون می تواند با همکاری شرکت مورد نظرش، تجهیزات ویدئویی را وارد ایران کند. با شرایط موجود 
اگر مشکل خاصی پیش نیاید تیم های لیگ برتری می توانند امیدوار باشند در فصل آینده در 5 بازی خانگی خود از varاستفاده کنند. درواقع طبق 
قانون فیفا در هر لیگ در فصل اول هر تیم می تواند در 5 بازی خانگی اش var داشته باشد اما برای فصول آینده محدودیتی در این زمینه وجود ندارد. 

رسانه اسپانیایی از انتخاب سرمربی تراکتور خبر داد

دستیار زیزو در تبریز؟
« اسپانیا گزارش داد که  کتور تبریز نوشت. سایت »رلوِو ید در ترا یکی از رسانه های معتبر کشور اسپانیا از سرمربیگری، مربی پیشین رئال مادر
کتور تبریز را برعهده گرفته اســـت و به زودی به ایران می آید. این ســـایت نوشـــت:  ید هدایت تیم ترا ید بتونی مربی ســـابق تیم فوتبال رئال مادر داو
ید شـــناخته می شـــود، پس از دوران حضورش در تیم ســـیون ســـوئیس همچنان در  یدان در رئال مادر ید بتونی که بیشـــتر به عنوان دســـتیار ز »داو
کتور خواهد بود. البته ماجراجویی جدید بتونی به این معنی نیست که  سمت سرمربیگری به فعالیت خود ادامه می دهد و سرمربی جدید ترا
ید او را به عنوان عضوی از کادر فنی اش انتخاب  ی با این حال آماده است هر زمانی که اسطوره رئال مادر ی نمی کند. و یدان همکار او دیگر با ز
یدان ملحق شـــود. بتونی پس از تجربه ای که در ســـوئیس به دســـت آورد، وارد لیگ برتر ایران می شـــود. کســـانی که این مربی را از  کند، مجددا به ز
ی به عنوان یک استراتژیســـت و فردی بســـیار حرفه ای یاد می کنند و به اســـتادی او در ســـطح فنی اشاره خواهند کرد.  نزدیک می شناســـند، از و
ی نیمکت خود  کو خمس را رو ، فصل گذشته لیگ ایران را در جایگاه چهارم به پایان رساند. این تیم پیش تر پا کتور تیم جدید بتونی یعنی ترا
ید برای مدتی در جســـت وجوی چالش های جدید دور خواهد شـــد؛ کســـی که همیشـــه  می دید. این مربی فرانســـوی از زندگی خودش در مادر
یدان است.« تنها دوره سرمربیگری بتونی به تیم سیون سوئیس مربوط می شود که این تیم در 10 مسابقه سوپرلیگ سوئیس متحمل شش  منتظر ز
ید دستیار زیزو بود.  یدان در رئال مادر ی را چشید. این مربی فرانسوی در هر دو دوره سرمربیگری زین الدین ز شکست شد و دو بار طعم پیروز


